
رهبر معظم انقلاب در پيامي با ابراز خرسندي از 
اقدام افتخار آفرين توليدكنندگان نوشت افزار 
ايران�ي، توليد باكيفي�ت اين محص�ول را براي 
هر كشوري مايه افتخار دانس�تند. روز گذشته 
آيين پاسداشت ۱۰ س�الگي جريان نوشت افزار 
ايراني-اس�لامي و هجدهمين نشس�ت فعالان 
زيس�ت بوم ايران نوش�ت به هم�راه رونمايي از 
پيام رهبر معظ�م انقلاب به فع�الان اين عرصه 
برگزار ش�د. رئي�س هيئت مدي�ره و يكي ديگر 
از اعض�اي هيئت مدي�ره مجم�ع نوش�ت افزار 
ايران�ي- اس�لامي در گفت وگ�و با »ج�وان« از 
موفقيت ها و چالش هاي اين حوزه سخن گفتند. 
رئيس هيئت مديره مجم��ع نوش��ت افزار ايراني-

اس��امي با بي��ان اينكه 10 س��ال قبل از س��وي 
مجموعه هاي ج��وان، انقابي و دانش��جويي نگاه 
ويژه اي به صنعت نوشت افزار شد، به »جوان« گفت: 
هدف اين مجموعه ها بومي ش��دن اين صنعت بود. 
يعني هم برند ها بومي شوند، هم توليدات در ايران 
انجام شود و هم محتواي اجتماعي و فرهنگي اين 
صنعت رسانه اي تر شود. اين محتوا به خصوص براي 
كودكان و نوجوان كه در شكل گيري شخصيت آنها 
نقش دارد، بسيار مهم است. اين اقام براي سنين 
كودكي و نوجواني بسيار مهم است چون با اين اقام 

سر و كار دارند. 
 مدل خود انقلاب اسلامي پيش رفتيم

سعيد حس��يني افزود: ما از همان اول با نامه اي كه 
خدمت حضرت آقا داديم دغدغ��ه خودمان را بيان 
كرديم. ايشان هم از همان ابتدا از ما حمايت كردند. از 

نهادهاي مختلف هم خواستند تا به ما كمك كنند. ما 
در اين زمينه احساس تكليف كرديم. با دغدغه هاي 
مردمي خودمان را هماهنگ كرديم. دقيقاً مدل خود 
انقاب اسامي كه مسيرش را از طريق مردم انجام 
داد ما هم كارمان را از مسير دغدغه هاي مردم جلو 
برديم تا مشكل نوشت افزاری را در كشور حل كنيم. 
وي ادامه داد: از همان ابتدا اولويت بندي كرديم كه 
ببينيم مسائل اين صنعت چيست. مثاً ديديم كه 
مردم به برند هاي ايراني اعتماد ندارند. شروع كرديم 
به توليد محتوا كردن، معرفي كردن برندهاي ايراني 
و تيزرهاي تبليغات��ي هم توليد كردي��م. برخي از 
س��ال ها از 1500 تا 2000 دقيقه تولي��د محتوا و 

ذائقه سازي رسانه اي كرديم. 
در تلويزيون از برنامه گفت وگوي ويژه خبري گرفته 
تا برنامه هايی نظير پايش ، ثريا ، عموپورنگ و ديگر 
برنامه ه��اي مربوط به ك��ودكان، يك چش��م انداز 
مناس��ب براي مخاطب��ان به وج��ود آوردي��م. به 
توليد كننده ها با برنامه هاي مختلف كمك كرديم 
و آنها هم انگيزه داشتند و استقبال كردند. در بحث 
كاراكتر، شخصيت هاي ايراني از بخش انيميشن و 
بخش هاي رسانه اي آنها را كه موجود بود، گرفتيم. 
اين ش��خصيت ها را با كمك طراحان ه��م پر و بال 

داديم و به دست توليد كننده ها رسانديم. 
 رشد سريع در ۱۰ سال 

حسيني با اشاره به اينكه اقداماتي كه انجام داديم 
در طول يك دهه اخير موجب شد تا سهم توليدات 
ايراني - اسامي در صنعت نوشت افزار افزايش يابد، 
گفت: امروز خوشبختانه توليدات ايراني نسبت به 

پنج سال قبل حداقل دو برابر شده و برخي از نمونه ها 
و محصولات حتي جنبه صادراتي پيدا كرده اند. 

 مي خواستيم دستاوردهايي ايجاد كنيم و بازار رنگ 
و بوي ايراني بگيرد. در اين سال ها هميشه به طور 
مستمر به حضرت آقا گزارش مي داديم. ديدار هاي 
مختلفي خدمت ايشان هم مي رفتيم. ايشان هم به 
طور مستمر پيگير اقدامات ما بودند و همه كارهاي 

ما را رصد مي كردند. 
 هيچ مشكلي باعث توقف ما نشد

وي درباره بازخورده��اي رهبر معظم انقاب هم 
گفت: حضرت آقا بازخوردهاي بسيار دلگرم كننده 
و انگيزه بخشي داشتند و به ما دلگرمي مي دادند. 
آخرين بار اوايل امس��ال بود كه بس��ته كاملي از 
خودكارهاي ايراني را آماده كرديم و فرس��تاديم 
خدمت ايش��ان و حضرت آقا هم خيلي استقبال 
كردند. امسال از نظر خودكار به طور كامل خودكفا 
شديم. اكنون به مناسبت 10 سالگي نوشت افزار 
ايراني گزارشی كامل به حضرت آقا داديم و ايشان 
هم لط��ف كردند و يك پي��ام دلگرم كننده صادر 

كردند. 
در پيام حضرت آقا  ، ايشان نوشت افزار ايراني را مايه 
فخر دانستند. ما هم مسئوليت سنگين تري پيدا 
كرديم تا اين مسير را با قدرت بيشتري طي كنيم. 
حس��يني افزود: واقعيت اين است كه مشكات 
در اي��ن عرصه زياد اس��ت. از ح��وزه اجتماعي و 
چالش ه��اي آن گرفت��ه ت��ا ح��وزه فرهنگي كه 
داراي ش��خصيت هاي خاص ب��راي كودكان هم 
نيست، ما بايد با محصولات خارجي رقابت كنيم. 

توليدكننده ها هم مش��كات متع��ددي در اين 
زمينه دارند. بعد از مشكات زيرساختي، مشكات 
متعددي در حوزه ص��ادرات و حتي توزيع داريم 
كه البته هيچ كدام از اين مش��كات باعث توقف 

ما نشده است. 
در س��ال هاي اخير هم دولت كمك هاي كمي به 
ما كرده و البته دولت كنوني ما را دلگرم كرده ولي 
صدا و سيما هميشه ياور ما بوده است.  اميدواريم با 
پيامي كه حضرت آقا دادند و موجب شد عزم ما هم 

راسخ تر شود، گام هاي بلندتري برداريم. 
 به آينده بسيار خوشبين هستيم

رئيس هيئت مديره مجمع نوش��ت افزار ايراني- 
اس��امي ادامه داد: اخيراً نشس��تي ب��ا دولتي ها 
داشتيم كه آقاي محس��ن رضايي و آقاي فاطمي 
امين حضور داش��تند. آقاي مخبر هم البته پيام 
دادند و قرار است جلس��ه اي با ايشان هم داشته 
باش��يم. اين عزم و اراده را داريم كه با وجود همه 
چالش ها، چه كمك بشويم و چه كمك نشويم اين 

مسير را ادامه مي دهيم. 
اگر حاكميت نقش بيش��تري در كمك رساني به 
ما داشته باشد با س��رعت بيشتري مي توانيم گام 
برداريم. به آينده بسيار خوش��بين هستيم و در 
جلسه با دولتي ها هم اعام كرديم كه تا چهار سال 
ديگر مي توانيم صنعت نوش��ت افزار را به صورت 
كامل بومي سازي كنيم. اين قابليت و اين توان را 
در توليدكننده هاي بخش خصوصي مي بينيم كه 
با ظرفيت هايي كه ايجاد خواهيم كرد به طور كامل 

اين صنعت نوشت افزار را ايراني كنيم. 
 رضايت 8۰ درصدي مصرف كنندگان

ابوالفضل شيرزاد، ديگر عضو هيئت مديره مجمع 
نوشت افزار ايراني-اس��امي هم در اين زمينه به 
»جوان« گفت: جريان نوش��ت افزار ه��م با تكيه 
بر فرهن��گ بومی و كاراكترهاي مل��ي و ايراني از 
10 س��ال پيش حركتي را ش��روع كرد تا بتوانيم 
نوشت افزاری با محتواي بومي توليد كنيم. با توجه 
به اينكه مخاطب اصلي هم ك��ودكان و نوجوانان 
هستند و فرهنگ در اين س��نين كودكي شكل 
مي گيرد، در اين حركت ش��روع و دستاوردهاي 

خوبي داشتيم. 
از زماني كه ما فعاليت خود را ش��روع كرديم، اصاً 
كاراكت��ر ملي نداش��تيم ولي الان كاراكت��ر داريم. 
توليد داخلي ما در 10 س��ال قبل به 10 درصد هم 
نمي رس��يد اما حالا در برخي نوش��ت افزارها مثل 
خودكار به بومي سازي كامل رسيديم. حضرت آقا 
در سال هاي اخير در دو مرحله در نشست هاي خود 
از ما حمايت كردند. در پيام تازه ايش��ان هم خيلي 
ما دلگرم تر شديم تا بتوانيم ادامه مسير را با قدرت 

بيشتري برويم. 
شيرزاد افزود: طبق آمارهايي كه به دست آورديم، 
امسال مردم بيش از 80 درصد از كيفيت نوشت افزار 
ايراني- اسامي رضايت داش��تند. در حالي كه در 
10سال قبل  رضايت مردمي سطح پاييني داشت. 

| روزنامه جوان |  شماره 6425 

884984403سرويس اجتماعي |  1443 رج��ب   12  |  1400 بهم��ن   25 دوش��نبه 

صنعتنوشتافزارراچهارسالهکاملًابومیمیکنیم
گفت وگوی »جوان« با رئيس هيئت مديره مجمع نوشت افزار ايراني- اسلامي  

 رئيس س��ازمان حج و زيارت با بيان اينكه ۳0 بهمن ثبت نام س��فر 
نوروزي عتبات آغاز مي ش��ود، گفت: تاش مي كنيم تا به بهترين نحو 
اين سفرها اجرايي شود تا ديگر مش��تاقي نباشد كه نتواند به اين سفر 
معنوي مشرف شود. طبق برنامه ريزي سفرهاي نوروزي از 2۴ اسفند 
آغاز مي شود و تا 15 فروردين ادامه دارد كه در حال برنامه ريزي هستيم 

تا اعزام  حداكثري به عتبات و سوريه داشته باشيم. 
 مديرعامل س��ازمان تأمين اجتماعي درباره پوشش بيمه اي تست 
PCR براي مبتايان به كرونا گفت: در حوزه درمان و در مراكز ملكي 
ما تست PCR  براي آنها كه تحت پوش��ش بيمه اي هستند، مطابق با 

پروتكل هاي تعريف شده به صورت رايگان انجام مي شود. 
 سرپرست اداره كل حفاظت محيط زيس��ت سيستان و بلوچستان 
گفت: بازگشايي موانع و دايك هاي ورود آب به تالاب بين المللي هامون 

با پيگيري هاي محيط زيست به نتيجه رسيد. 
 مديرعامل مؤسسه امدادگران عاشورا با بيان اينكه بيش از ۷۴ هزار 
بيمار سرطاني در كشور را تحت پوشش خدمات درماني رايگان داريم، 
گفت: 20 هزار نفر افراد خير در كمك به بيماران سرطاني با اين مؤسسه 

همكاري دارند. 
 سرپرست سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران گفت: در 
خصوص احداث بيمارستان در ش��هر تهران، با در نظر گرفتن شرايط 
بحران محتمل شهر تهران به نظر مي رس��د صرفاً امداد هوايي كارساز 
بوده و بنابراين در حال مطالعه و بررس��ي نحوه احداث بيمارستان به 
همراه بهره برداري از باند پروازي و امكان سنجي قابليت اتصال به شبكه 

مترو در تهران هستيم. 
 رئيس كميته ام��داد از آمادگي اين نهاد براي هم��كاري با 12 هزار 
آموزشگاه آزاد و ۶۴0 مركز دولتي به منظور حرفه آموزي مددجويان 
خبر داد و اظهار ك��رد: اميدواريم جامعه هدف اين ط��رح با گذراندن 
دوره هاي كارآم��وزي و دريافت گواهي مهارت، ضم��ن برخورداري از 

تسهيات قرض الحسنه، به اشتغال و درآمد پايدار دست يابند. 

احیايشورايعاليفضايي
پساز11سال

رئيس س�ازمان فضايي ايران از برگزاري دومين جلس�ه ش�وراي 
عالي فضايي در دولت س�يزدهم تا قبل از پايان امس�ال خبر داد. 
طبق مصوبه هيئت وزيران، ش��وراي عالي فضايي براي سياستگذاري 
در زمينه استفاده از فناوري هاي فضايي و ايجاد هماهنگي  بين تمامي 
دستگاه هاي ذيربط ، بايد حداقل دو بار در سال به رياست رئيس جمهور 
تشكيل شود. در بيش از 1۶ سال از عمر شوراي عالي فضايي، تشكيل 
جلس��ات آن در دولت هاي قبل آن طور كه بايد جدي و مهم پيگيري 
نشد. به همين دليل اين شورا در 11 سال اخير جلسه اي تشكيل نداد. 
شوراي عالي فضايي بر اس��اس مأموريت هايي كه دارد بايد برنامه هاي 

بلندمدت و ميان مدت در بخش فضايي كشور تصويب كند. 
نحوه اس��تفاده صلح آميز از فضاي  ماوراي جو، تعيي��ن مواضع دولت 
جمهوري اسامي ايران در مجامع بين المللي، سياستگذاري ساخت ، 
پرتاب و استفاده از ماهواره هاي ملي و تحقيقاتي، ايجاد هماهنگي ميان 
دستگاه هاي ذيربط ، هدايت و حمايت از فعاليت هاي بخش خصوصي 
در امر استفاده بهينه از فضا و نيز خط مشي همكاري هاي منطقه اي و 

بين المللي در مسائل فضايي هم از ديگر وظايف اين شوراست. 
نخستين جلسه ش��وراي عالي فضايي در دولت س��يزدهم اخيراً پس 
از 11 سال برگزار ش��د. در حاشيه اين جلس��ه، ظرفيت هاي فناوري 
فضايي كشور هم در قالب نمايشگاهي برپا و در اين نمايشگاه آخرين 
دستاوردهاي كشور در حوزه ماهواره بر، ماهواره و ايستگاه هاي زميني 
عرضه شد.  در همين جلسه رئيس جمهور تأكيد كرد كه بايد به سرعت 
فناوري دس��تيابي به مدارهاي پايين )لئو( را تثبي��ت كنيم. اين مدار 
در ارتفاع 200 تا 2هزاركيلومتر است و ما هم اكنون به مرحله تثبيت 
فناوري رسيده ايم و به گفته وزير ارتباطات در آينده نزديك خبرهاي 

خوشي در اين حوزه خواهيم شنيد. 
مطابق با تأكيد رئيس جمهور هدف گذاري نهايي دسترسي به مدار ۳۶ 
هزار كيلومتر كه در افق 10 ساله برنامه ريزي شده بود بايد تسريع يابد. 
رئيسي دستور داد كه اين برنامه ريزي به گونه اي انجام شود كه در افق 

1۴0۴ ما بتوانيم به مدار ژئو )مدار بالاي زمين( دست پيدا كنيم. 
در همين راستا روز گذشته رئيس س��ازمان فضايي ايران از برگزاري 
دومين جلسه ش��وراي عالي فضايي در دولت سيزدهم تا قبل از پايان 
سال خبر داد و گفت: جلسات اين شورا متناسب با موضوعات برگزار و 

پيگيري خواهد شد. 
حسن سالاريه با بيان اينكه در اين شورا بسياري از بازيگران اين فناوري 
عضو هستند، اظهار كرد: جلسات اين شورا به اين صورت نيست كه در 
هر ماه و هر س��ال و در هر زماني برگزار شود، بلكه بر اساس موضوعات 
مطرح برگزار مي شود و در حال حاضر اولين جلسه اين شورا در دولت 

سيزدهم برگزار شده است. 

توليدكننده برگزيده نوشت افزار ايراني در گفت وگو با »جوان«:

واردکنندگاننوشتافزارامروزخودتولیدکنندهمحصولایرانیاند
»جوان« به مناسبت 

محمدصادق عابدینی
توج�ه وي�ژه رهبر   گفت وگو

معظ�م انق�لاب به 
توليد نوشت افزار با كيفيت ايراني، گفت وگويي 
با »محمدجعفر كبرياي�ي« از توليدكنندگان 
برگزيده نوش�ت افزار ايراني داش�ته اس�ت. 
كبريايي كه در نخستين دوره جايزه كالاهاي 
فرهنگي كه از سوي وزارت ارشاد برگزار شد، 
جزو برگزيدگان بخش نوشت افزار بوده است، 
كيفيت را مهم ترين دليل موفقيت توليدكننده 
ايراني مي داند. اين عضو مجمع توليدكنندگان 
نوشت افزار ايراني- اسلامي، همچنين ضعف 
»كاراكترسازي« را يكي از آسيب هايي مي داند 
كه بايد به كمك صداوسيما و سينما رفع شود. 
 چه شد كه امروز در جايگاهي قرار داريم 
كه مقام معظم رهبري كيفيت نوشت افزار 

ايراني را باعث افتخار مي دانند؟
جايگاه فعلي نوشت افزار ايراني، حاصل يك تاش 
10 ساله است كه به همت دوستان شروع شد. حدود 
يك دهه پيش، سهم محتواي ايراني- اسامي در 
كل بازار نوشت افزار تقريباً هيچ و سهم توليدكننده 
ايراني از بازار نيز زير 20 درصد بود، اما امروز س��هم 
محت��واي ايراني و اس��امي به 20 درصد رس��يده 
اس��ت و توليدكننده داخلي ۴0 درصد از بازار را در 

اختيار دارد. 
 در اين ۱۰ س�ال مجمع توليدكنندگان 
نوشت افزار ايراني- اسلامي چه اقدامي 
انجام داد كه باعث رش�د س�هم كالاي 

ايراني در بازار شد؟
تاش كرديم محصولات را مطابق فرهنگي ملي و 
مذهبي توليد كنيم و در اين مسير قدم برداريم تا 
دغدغه هاي توليدكنندگان مرتفع شود. در اين راه از 
نظر نخبگان علمي و دانشگاهي استفاده و مسيري 
طراحي شده اس��ت كه توليدكننده داخلي امكان 

صادرات محصولات خود را نيز پيدا كند. 
 اينكه مردم به عن�وان مصرف كننده 
نوش�ت افزار از خري�د كالاي خارجي 
به س�مت خريد نوش�ت افزار ايراني- 
اسلامي متمايل ش�ده اند، ناشي از چه 

اتفاقي است؟

يكي از اصلي ترين عوامل موفقيت در بازار تغيير 
ذائقه مردم است. اين فرآيند با همكاري رسانه ها 
به خصوص صداوس��يما محقق مي شود، البته در 
طول  سال هاي گذشته اقدامات خوبي انجام شده 
اس��ت. وقتي ارتباط با مردم تقويت شود، مردم با 

محصولات ايراني آشنا مي شوند. 
 به نظر مي رسد در كنار مسئله رسانه، 
خود محصولات نيز از نظر كيفي رشد 

خوبي داشته است!
در اين  سال ها كيفيت محصولات آنقدر افزايش 
پيدا كرده است كه امسال مي توانيم به آن افتخار 
كنيم. زماني براي ما خودكار فقط »بيك« بود، ولي 
امروز برندهاي ايراني هس��تند كه كيفيت بسيار 
بالاتري دارند. يك ايراني كالاي ايراني را صرفاً نه 
براي ايراني بودنش بلك��ه به دليل كيفيت بالايي 
كه دارد مي خرد. تقوي��ت بحث كيفيت توليدات 
ايراني باعث شده است، حتي برخي واردكنندگان 
نوشت افزار در  سال هاي گذشته، امروز خودشان 

توليدكننده محصولات ايراني شوند. 
  به نقش صداوسيما و رسانه در موفقيت 
محصولات نوشت افزار ايراني- اسلامي 
اش�اره كردي�د، در اين ب�اره توضيح 

مي دهيد؟
نوشت افزار يكي از صنايع مصرف كننده توليدات 
فرهنگي اس��ت، به معناي ديگ��ر از كاراكترهاي 

توليدشده در ديگر بخش ها به خصوص در سينما 
و تلويزيون استفاده مي كند. ما در ايران متأسفانه 
س��ازمان متولي براي صنايع فرهنگ��ي نداريم. 
در صورت ايجاد چنين س��ازماني كه بتواند همه 
صنايع فرهنگي و حوزه ها را زير پوشش خود قرار 
دهد، امكان هم گرايي بيشتر مي شود. در شرايط 
فعلي ارتباط بين س��ينما و تلويزيون به خصوص 
در بخش انيميشن، با توليدكننده محصولات كم 
اس��ت. موفقيت كاراكترهاي خارجي مثل »مرد 
عنكبوتي« ي��ا »فرِوزن«، به دلي��ل تداوم حضور 

آنهاست. 
 در ايران چرا اين اتفاق نيفتاده است؟ 
ما هيچ وقت يك كاراكت�ر تلويزيوني 
نداش�ته ايم كه بتواند حض�ور خوبي 
در بازار نوش�ت افزار داش�ته باش�د، 
نمونه هايي مث�ل شكرس�تان يا كلاه 

قرمزي بود ولي تداوم نداشته است!
سال هاس��ت كاراكترهاي انيميشني خارجي در 
سينما و تلويزيون حضور دائمی دارند، اين كار به 
ذائقه س��ازي مخاطب كمك مي كند، اما در ايران 
مي بينيم كه مثاً يك  سال »كاه قرمزي« پخش 
مي شود و دو  س��ال پخش نمي شود. متأسفانه در 
سينما هم چنين استمراري وجود ندارد! آخرين 
انيميشن ايراني كه در سينماها پخش شد براي 

چه  سالي بود؟ چرا تداوم نيافت؟!

 صداوس�يما بارها بر س�ر اس�تفاده از 
حق�وق مالكي�ت معن�وي آث�ارش 
درگيري هايي حتي با خود هنرمندان 
پيدا كرده است، چطور مي توان انتظار 
داشت اين سازمان به كمك نوشت افزار 

ايراني- اسلامي بيايد؟
يك��ي از مش��كات اصلي م��ا صداوسيماس��ت. 
صداوس��يما منبع اصلي كاراكتر س��ازي اس��ت، 
ولي در طول  سال هاي گذش��ته چند كاراكتر در 
صداوسيما توليد شده است؟ در حالي كه مي بينيم 
در سينماي جهان از ابتداي طراحي يك كاراكتر 
انيميش��ني، به محص��ولات جانب��ي آن هم فكر 
مي كنند. اصاً در صداوسيما براي تجاري سازي 
كاراكترها فكري شده است؟ صداوسيما يا خودش 
بايد محصولاتش را تجاري سازي كند يا اجازه اش 
را به ديگر توليدكنندگان بدهد. آن هم به صورت 

رايگان!
 چرا بايد صداوسيما كاراكترهاي خود 
را به رايگان در اختيار توليدكنندگان 

نوشت افزار ايراني قرار دهد؟
چون در مرحله اول بايد ذائق��ه مخاطب را جلب 
كنيم. هم اكنون همه كاراكتر هاي انيميشن هاي 
خارجي به رايگان در اختي��ار توليدكننده ايراني 
اس��ت. بايد صداوس��يما ه��م در تجاري س��ازي 
محصولاتش با توليدكننده داخلي همكاري كند 

تا نظر مردم را جلب كند. 
 چرا هنوز هم بخشي از مردم در خريد 
نوش�ت افزار، اس�باب بازي ي�ا س�اير 
محصولات فرهنگي سراغ محصولاتي 
با نقوش كاراكتر هاي خارجي مي روند، 

حتي اگر آن محصول ايراني باشد؟! 
چ��ون متأس��فانه ب��راي محص��ولات خارج��ي 
ذائقه سازي ش��ده اس��ت. مردم بايد به مضرات و 
كاركردهاي ضدفرهنگي كاراكترهاي خارجي و 
به اينكه آن محصولات چه نوع س��بك زندگي را 
ترويج مي كنند و اينكه اين سبك زندگي چه آفاتي 
را در پي دارد، توجه داش��ته باشند. چندي پيش 
نمايش��گاه »الگونما« به همين منظور راه اندازي 
ش��د تا مضرات فرهنگي محص��ولات خارجي را 

نشان دهد. 

عليرضا سزاوار
  گزارش   

حسین سروقامت

بیمهفراگیربدونبیمهنیمبند!
آخرين آمار ها حاكي از اين است كه ۶ تا 9 ميليون نفر فاقد بيمه درماني 
در كشور هس��تند. اجراي طرح بيمه فراگير در حالي اجرا مي شود كه 
همچنان افراد بيمه شده در برخي موارد و با وجود داشتن بيمه درماني 
همچنان از مزاياي نيم بند بيمه اي درمان بهره مند مي شوند و بايد بخش 

زيادي از هزينه های درمان خود و خانواده را بپردازند. 
گسترش چتربيمه اي بر س��ر زنان خانه دار، مددجويان كميته امداد و 
بهزيستي، دانشجويان و ساير اقشار جامعه در حالي از سوي مسئولان 
اعام مي شود كه همچنان عده زيادي از افراد فاقد هرگونه بيمه هستند. 
در مقابل تعداد قابل توجهي نيز داراي چند همپوشاني بيمه اي هستند 
و از مزاياي بالاي درماني برخوردارند. در اين خصوص مدير كل حوزه 
هيئت مديره و مديرعامل س��ازمان بيمه س��امت ايران معتقد است: 
همپوشاني يكي از مشكات بيمه درمان در كشور است، به نحوي كه 
آمار سازمان هاي بيمه گر بيش از جمعيت كشور است. به همين دليل 
تاش شده است تا با راه اندازي سامانه برخط بيمه شدگان اين مشكل 
برطرف شود و تعداد جمعيت بيمه نشده مش��خص شود تا در نهايت 
با پوش��ش بيمه اي آن افراد، هيچ فرد فاقد پوش��ش بيمه اي در كشور 

نداشته باشيم. 
اولين و پرجمعيت ترين صندوق، صندوق بيمه روستايي و صندوق دوم 
صندوق بيمه همگاني است كه حدود 1۳/5 ميليون نفر را تحت پوشش 
دارد. صندوق بيمه كاركنان دولت 5/5 ميليون نفر تحت پوشش دارد و 
ساير افراد در صندوق هاي ساير اقشار و ايرانيان قرار دارند كه تنوع وسيع 

جغرافيايي و اجتماعي دارند. 
از سوي ديگر سازمان تأمين اجتماعي نيز به عنوان بيمه گر اصلي، حدود 
۴۴ ميليون نفر را تحت پوش��ش بيمه اجتماعي قرار داده است. از ۷0 
درصد مردمي كه تحت پوشش بيمه هاي اجتماعي هستند، 5۳ درصد 

جامعه را سازمان تأمين اجتماعي تحت پوشش قرار داده است. 
در همين خص��وص محمدمهدي ناصحي، مديرعامل س��ازمان بيمه 
سامت گفته است: بين ۶ تا 9 ميليون نفر از جمعيت كشورمان بيمه 
فعال ندارند. در دو ماه اخي��ر به صورت فعال و با هم��كاري نهادهاي 
اجتماعي و وزارت كشور و ش��هرداري ها و هال احمر و كميته امداد، 
پايگاه هايي درست كرديم و افراد را شناسايي مي كنيم و كدملي ارائه 
می شود و افراد بيمه مي شوند. سپس براي هر فرد، يك پزشك تعريف 
مي شود كه ش��خص بدون هزينه بتواند خدمات سطح يك سامت را 

دريافت كند. 
مهرداد قريب، معاون بيمه اي سازمان تأمين اجتماعي نيز تصريح كرده 
است: با توجه به تأكيد قوانين بالادستي بر همگاني بودن بيمه، برنامه اي 
در قالب »بيمه فراگير خانواده ايراني« تهيه شده است. بيمه فراگير بنا 
دارد بخش هاي مختل��ف جامعه را اعم از زنان خانه دار، دانش��جويان، 
كارفرمايان و غيره پوشش و زيرچتر حمايتي و بيمه اي خود قرار دهد. 
وي درباره مزيت هاي در نظر گرفته ش��ده براي پوشش افراد در قالب 
برنامه بيمه فراگي��ر خانواده ايراني گفت: 2 درصد حق بيمه از س��وي 
دولت و مابقي از سوي بيمه شده پرداخت مي شود و سه نرخ 12، 1۴ و 
18 درصد براي آن در نظر گرفته شده كه بر اساس انتخاب فرد است. 

طرح بيمه فراگير در كنار بيمه س��امت مي تواند همه افراد جامعه و 
حتي اتباع خارجي شاغل در كشور را تحت پوشش قرار دهد، اما سؤال 
اينجاست كه با توجه به تعداد مراكز محدود درماني نسبت به تعداد افراد 
بيمه شده، آيا همه افراد بيمه شده مي توانند از خدمات سامت و درماني 
به يك نسبت بهرمنده شوند؟! سازمان تأمين اجتماعي در مراكز ملكي 
خود افراد بيمه شده اجباري را رايگان درمان مي كند و در ساير مراكز 

بخشي از هزينه هاي درمان را خودش پرداخت مي كند. 
اگر قرار است طرح بيمه فراگير به صورت سراسري اجرايي شود، بهتر 
است پيش از آن مراكز درماني اي كه بيمه شدگان را به طور كامل تحت 
پوش��ش قرار مي دهند، خصوصاً در مناطق كمتر برخوردار، توس��عه 
يابند تا اينگونه نباشد كه افراد بيمه شده احساس كنند فقط حق بيمه 
پرداخت مي كنند و خدمات درخور و مناسبي را دريافت نمي كنند يا 
براي دريافت خدمات مجبور باش��ند به معدود مراكز شلوغي مراجعه 
كنند كه طرف قرارداد بيمه ها هس��تند و در صف هاي طولاني منتظر 

دريافت خدمات بمانند. 

روزگاري آن ور آب، انيش�تين ب�ه او پيش�نهاد داده بود براي 
تكميل نظريه اش، به آزمايشگاه مجهز دانشگاه شيكاگو برود. 
او پيشنهاد استادش را پذيرفت. روزي در كشوي ميزش دسته 

چكي يافت كه تمام صفحات آن امضا شده بود. 
ماجرا را به رئيس آزمايشگاه گفت: 

-  ظاهراً كسي چك را در كشوي ميز جا گذاشته است!
تعجب كرد... اين چك براي پژوهشگران است تا اگر تجهيزاتي 

نياز داشتند، بدون معطلي تهيه كنند!
روزي ه�م اين ور آب، پژوهش�گري دلس�وخته مجبور ش�د 
اتومبيلش را بفروش�د تا بتواند كتابش را چاپ كند. اتومبيل، 
جايش را به موتورس�يكلتي داد و وي متأس�فانه در تصادفي 

خونين با همسر و فرزندانش كشته شدند!
نگوييد آنجا امريكاس�ت، اينجا ايران... او پروفس�ور حسابي 

است، اين دكتر فرج نژاد!
قرار بوده اگر دانش در ثريا هم باشد، مرداني از سرزمين پارس 

بدان دست يابند!
از اينجا تا چشم انداز موعود فاصله زيادي نيست؟!
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مع�اون توس�عه مش�اركت هاي مردمي كميت�ه ام�داد گفت: در 
۹ ماه�ه س�ال ج�اري ۴3۴ ميلي�ارد توم�ان صدق�ه مردم�ي، 
جم�ع آوري و در امور معيش�تي نيازمندان هزينه ش�ده اس�ت. 
حبيب الله آس��وده، با تش��ريح عملكرد كميته امداد در جذب صدقات 
مردم��ي افزود: در 9 ماهه س��ال ج��اري ۴۳۴ ميلي��ارد تومان صدقه 

جمع آوري شده است. 
وي ادام��ه داد: از اي��ن مي��زان ح��دود 200 ميليارد توم��ان از محل 
صندوق هاي خانگي و 80 ميليارد تومان از محل كمك هاي خيران به 

مراكز نيكوكاري جذب شده است. 
معاون توس��عه مش��اركت هاي مردمي كميته امداد خاطرنشان كرد: 
ميزان صدقات مردمي كميته امداد در سال جاري نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته 28 درصد افزايش داشته است. 
آسوده با بيان اينكه 2ميليون و 2۴۷ هزار خانوار در قالب 5ميليون نفر 
تحت پوشش حمايت هاي كميته امداد قرار دارند، تصريح كرد: صدقات 
جمع آوري شده در كميته امداد در امور معيش��تي، تأمين جهيزيه و 
لوازم ضروري زندگي، امور تحصيلي و درمان خانواده هاي تحت حمايت 

هزينه مي شود. 
وي در ادامه با تقدير از كمك هاي خي��ران و مردم نيكوكار اضافه كرد: 
حدود 2۳ درص��د از صدقه دريافتي به ص��ورت كمك هاي موردي به 
مددجويان پرداخت و 18 درصد نيز صرف كمك به ازدواج نيازمندان 
شده است. همچنين 22 درصد در امور تعمير، احداث و تكميل مسكن 
و 9 درصد نيز در امور درمان خانواده هاي تحت حمايت مصرف ش��ده 

است. 
معاون توسعه مشاركت هاي مردمي كميته امداد گفت: حدود 9 درصد 
صدقه دريافتي براي كمك هزينه تحصيلي دانش آموزان و دانشجويان 
هزينه ش��ده و مابقي در اموري همچون تأمين لوازم ضروري زندگي، 
بيماران صعب العاج، كاريابي و آموزش مهارت هاي اشتغال، خدمات 

حقوقي، برنامه هاي فرهنگي و... به كار رفته است. 
آسوده در بخش ديگري از س��خنان خود با ارائه آمار زكات جمع آوري 
شده توسط كميته امداد گفت: در 9 ماهه سال جاري 1۳98 ميليارد 
تومان زكات در قالب زكات مستحب، فطريه، كفاره و رد مظالم و زكات 
واجب )زكات مال( جذب شده كه رشد ۳۴درصدي را نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته نشان مي دهد. 
معاون توسعه مشاركت هاي مردمي كميته امداد اظهار كرد: از اين مبلغ 
11۴ ميليارد تومان به صورت نق��دي، 28۳ ميليارد تومان به صورت 
غيرنقدي و ۴00 ميليارد تومان از س��وي مراكز نيكوكاري جمع آوري 
شده است. همچنين حدود ۶00 ميليارد تومان نيز به صورت مستقيم 
از س��وي خيران و حاميان به خانواده هاي نيازمند تحت حمايت ارائه 

شده است. 
آسوده تأكيد كرد: حدود 80 درصد زكات جمع آوري شده صرف امور 
معيش��تي نيازمندان  و مابقي براي امور زيرساختي در مناطق محروم 

هزينه مي شود. 

ابراهیم مشیريان

بیژن يانچشمه


